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وقتی مادر  و  دختر   به    تفاهم نمی رســند

  مهدیه ترشیزی؛ کارشناس ارشد روان شناسی عمومی

شـکل گیری رابطـه صمیمـی یـک مـادر و دخـر بـه عوامل زیـادی بسـتگی دارد 

کـه در صـورت نبـود هـر کـدام نگـرش مـادر و دخـر نسـبت بـه یکدیگـر تغییـر 

می کنـد و بـه مرور زمان آن هـا از هم دور می شـوند و در اصطـاح عامیانه نسـبت 

بـه هـم سرد می شـوند.

یکـی از موانـع مهـم در شـکل گیری یـک رابطـه صمیمـی و عمیـق بیـن مـادر و 

دخـر، نداشـن آگاهـی از درک متقابـل در دو سـمت ایـن رابطـه اسـت. ایـن 

موضـوع بـه معنـی ایـن نیسـت کـه مـادر و دخـر یکدیگـر را دوسـت ندارنـد یـا 

قصـد آسـیب زدن بـه یکدیگـر را دارنـد؛ در واقـع بـه دلیـل اینکـه از نسـل هایی 

بـا تفـاوت بسـیار زیـاد متولـد شـده اند گاهـی در درک کـردن باهـم بـه تفاهـم 

نمی رسـند. بـرای ایجـاد ایـن صمیمیـت نیـاز اسـت مـادران خودشـان را به روز 

کننـد. بـه نظـرم در ایـن زمینـه امـام علـی)ع( بهریـن توصیـف را ارائـه داده انـد؛ 

ایشـان می فرماینـد: «فرزنـد زمـان خویشـن بـاش« البته کـه این توصیه شـامل 

پـدر و مـادر باهم اسـت اما چـون بیشـر بـار تربیتی بـر عهـده مادران اسـت نیاز 

اسـت کـه بتواننـد پابه پـای نوجـوان خود رشـد کنند و بـا فضـای فرهنگـی کنونی 

جامعـه بیشـر آشـنا شـوند.

امـروزه دخـران نوجـوان از گفت وگـوی منطقـی بسـیار اسـتقبال می کننـد در 

نتیجـه اگـر در اغلـب مـوارد مـادر خانـواده بـا دخـر گفت وگـو کنـد گام بزرگـی 

در راسـتای ایجـاد صمیمیـت برداشـته اسـت. نکتـه دیگـری کـه باعـث تقویـت 

ایـن صمیمیـت می شـود و خوشـایند دخـران نوجـوان اسـت، ایجـاد تفریحات 

مشـرک دونفـره مـادر و دخـری اسـت کـه مـن همـواره بـر ایـن موضـوع تأکیـد 

دارم و اغلـب بـه مراجعـان مـادر و دخـری کـه مشـکات ارتباطـی دارنـد توصیه 

می کنـم باهـم یـک تفریحـی را تعریـف کننـد. هرچنـد سـاده و بـدون هزینـه 

مثـل پیـاده روی دونفـره و خـود را ملـزم کننـد کـه در هفتـه حداقـل دو بـار باهـم 

آن را انجـام دهنـد.

این صحبت درسـت اسـت که نوجوانـان کمی در درک شرایـط و محدودیت های 

جامعـه و خانـواده دچـار مشـکل شـده اند و گاهـی انتظـارات غیرقابل دسـرس 

و غیرمنطقـی دارنـد امـا اگـر رابطـه مـادر دخـری عمیـق شـود بـه مـرور مـادر و 

دخـر کنـار هم رشـد می کننـد و بـه درک متقابـل می رسـند و صمیمیـت منطقی 

بیـن آن ها شـکل خواهـد گرفت.

چنـد نکتـه در رابطـه مـادر دخـری وجـود دارد کـه بـه نظـرم بهر اسـت بـه آن ها 

توجـه شـود: اول اینکـه بخـش خیلی زیادی از رابطـه مادر دخری بـه رفتارهای 

پـدر بسـتگی دارد. اینکـه پـدر تا چـه اندازه بـه مادر خانـواده احـرام می گذارد 

و بـرای رسـیدن مـادر و دخر بـه صمیمیـت لازم تـاش می کند.

نکتـه بعـدی کـه بسـیار مهـم اسـت، اینکـه مـادر و دخـر بایـد بتواننـد بـه یـک 

مفهـوم مشـرک از صمیمیـت و دوست داشـن برسـند. گاهـی مـادر فکـر 

می کنـد بـا شسـن ظرف هـا و غذا درسـت کـردن، محبت خـود به دخـر نوجوان 

را نشـان می دهـد، درحالـی کـه از نظـر دخـر این هـا مسـئولیت مـادر اسـت و 

اگـر مـادر بخواهـد بـه او محبـت کنـد بایـد قوانیـن خانوادگـی را نقـض کنـد و به 

او امـکان آزادی هـای زیـادی دهـد، بنابرایـن رسـیدن بـه یـک مفهـوم مشـرک 

بسـیار مهم اسـت.

نکتـه بعـدی این اسـت کـه گاهی مشـکات مادران و دخـران مربوط به مقایسـه 

اشـتباه رابطـه خانوادگـی خـود و سـایر هم سالانشـان اسـت. آن هـا ظاهـر 

رابطـه صمیمـی دوستانشـان بـا خانـواده را بـا باطـن رابطـه خـود کـه ممکـن 

اسـت چالش هایـی داشـته باشـد مقایسـه و احسـاس ضعـف و بحـران می کننـد 

درحالی کـه در باطـن هـمان رابطه جـذاب هـم چالش های زیـادی وجود دارد.

نکتـه مهـم بعـدی ایـن اسـت کـه یـک واژه اشـتباهی در جامعـه رواج پیـدا کـرده 

اسـت تحـت عنـوان اینکـه «مـادر و دخـر بایـد مثـل دو دوسـت باشـند« ایـن 

جملـه شـاید ظاهـر گول زننـده و جذابـی داشـته باشـد امـا در باطـن می توانـد 

مخـرب باشـد چراکه ایـن جملـه نقش مادر و دخـر را تغییـر می دهـد و در نتیجه 

انتظـار مـادر و دخـر از رابطـه تغییـر می کنـد، در حالـی کـه بهریـن حالـت این 

رابطـه ایـن اسـت کـه صمیمیـت در رابطـه ای بـا هـمان نقش هـای مـادر و دخر 

وجود داشـته باشـد.

در آخـر بهـر اسـت کـه خانواده هـا در صـورت وجـود مشـکات عمیق تـر یـا 

چالش هـای جـدی بـا نوجـوان مسـئله را با مشـاور مطـرح کنند و از روان شـناس 

متخصـص نوجـوان کمـک بگیرنـد.

اگـر رابطه مـادر و دخـری آسـیب دیده بهرین راهـکار   درمان اسـت. گاهی 

اوقـات بـه قدری رابطه  آسـیب دیده اسـت که دو نفـر نمی تواننـد کاری انجام 

دهنـد و بـه حضـور نفر سـوم نیاز  اسـت یعنـی اسـتفاده از یک فـرد متخصص 

یـا مشـاوره در کنـار آن دومیـن راهـکار «گـوش دادن فعـال« اسـت یعنـی بـه 

عنـوان یـک والد یـا دخر نوجـوان شـنونده فعال باشـم و موضع دفاع نداشـته 

باشـم. یعنـی بعـد از شـنیدن حرف هـای طـرف مقابـل سریعـا از خودمـان دفـاع 

نکنیـم. عـاوه بـر آن نگـران نبـودن نوجـوان از سرزنش نشـدن هـم مهـم اسـت، نبایـد 

نگـران باشـد اگـر حرفـی را بزنـد مـورد سرزنـش مـادر قـرار می گیرد. احسـاس گنـاه به 

فرزند  تـان ندهیـد، چرا که الان در پوسـت و جان جوانان ما احسـاس گناه و شرم اسـت. 

بـه عنـوان یـک مـادر خودتـان را در جایـگاه والا قـرار ندهیـد یعنـی نگویید چـون مادر 

هسـتم بیشـر می فهمم! در واقع باعث می شـود فرزند شـما دوسـتش را برای صحبت 

کـردن انتخـاب کند چون بـا دوسـتش موضع برابـر دارد.

بهبود 
رابطه تخریب 

شده

والدیـن محـرم بایـد آگاه بـه ابعـاد مختلـف بلـوغ نوجوانـان باشـند. صرفـا 

بلـوغ دخـران عادت ماهیانه نیسـت بلکه بلوغ جنسـی، عاطفـی، هیجانی 

و روان شـناختی اسـت. آگاهـی هـر چـه بیشـر والدیـن از تغییـرات دوران 

نوجوانـی همـراه با همدلـی، گوش شـنوا داشـن و منعطف بـودن، اهمیت 

زیـادی بـرای ایجـاد یـک رابطه مناسـب و خـوب با دخـران نوجـوان دارد.

والدین 
آگاهی خود را 
افزایش دهند


